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Bedreigde Ulvenhoutse Bos 
Meer dan honderd belangstellenden bezochten in november de informatieavond in de Pekhoeve in Ulvenhout 
over de bedreiging van het Ulvenhoutse Bos en de oplossingen die daarvoor mogelijk zijn. Het Ulvenhoutse 
Bos, tussen Ulvenhout en Breda, is aangewezen als Natura 2000-gebied. Maar ondanks deze status is het bos 
er slecht aan toe. Door stikstof depositie uit verschillende bronnen, voor een groot deel door de emissies 
vanuit de agrarische sector, is het  bos de laatste decennia verdroogd en verloederd, verstikt en verstoft. Tot 
voor kort groeiden er nog witte rapunzel en knikkend 
nagelkruid, maar apart van wat bosanemoon is de biodiversiteit 
akelig achteruitgegaan.  
Vanuit het Waterschap en Staatsbosbeheer is initiatief genomen 
om de natuurlijke kwel weer te herstellen en door “ontdieping” 
van sloten het water weer een kans te geven om in mineraalrijk 
grondwater te voorzien. In dat geval zouden salamander, kleine 
reptielen, amfibieën en vleermuizen weer een kans krijgen. 
Hierover liet voor de pauze Ed Michels van Ecodat-
Staatsbosbeheer zijn licht schijnen. Maar dit zal niet voldoende 
zijn als niet ook flink wordt ingegrepen in de 
ammoniakverspreiding in de buurt van het Ulvenhoutse Bos 
vanuit de zich daar bevindende rundvee- en pluimveehouders, 
waaronder nogal wat piekbelasters zijn. Daarover liet Peter von 
Meijenfeldt, van Natuur- en Milieuvereniging 
Markkant/Milieudefensie, een heel wat somberder geluid horen. 
Hij meldde een slechte prognose: de overschrijding van de 
normale situatie is al méér dan 250 procent en de minimale 
overlevingskans van het Ulvenhoutse Bos is slechts 17 procent 
in 2030. Dat heeft er al toe geleid dat sommigen van mening zijn 
dat het Ulvenhoutse Bos maar als verloren moet worden 
beschouwd. Ook onder de toehoorders ging die stem op: 
“Besteed je energie toch aan andere, meer succesrijke doelen”, 
zo zei een spreker. Maar daarin kon Von Meijenfeldt zich niet 
vinden. Hij stond pal achter de brief die het Natuurplein, het overkoepelend orgaan, waarin de meeste 

Milieuorganisaties vertegenwoordigd 
zijn, heeft geschreven aan minister 
Van der Wal van Stikstof en Natuur. 
In die brief wordt een noodkreet geuit 
aan het beleid om zo snel mogelijk 
actie te ondernemen om de 
stikstofverspreiding en vooral de 
ammoniakoverlast een halt toe te 
roepen. Sterker nog, vanuit de zaal 
kwam het idee om ook de Europese 
Commissie in kennis te stellen van de 
bedreiging van het Ulvenhoutse Bos. 
Dit bos is immers voor de bewoners 
een groot goed dat gekoesterd wordt. 
Maar kwelherstel alleen blijft dweilen 

met de kraan open als de stikstof neerslag niet drastisch teruggedrongen wordt. Dat is in het gebied rond 
Breda en omstreken, de Baronie, ook van levensbelang, vanwege de volksgezondheid. Die wordt, getuige 
onderzoek, ernstig in deze Vlaams-Brabantse grensstreek bedreigd.  
De avond werd afgesloten door Liesbeth Adriaansens van De Groene Koepel. Leden van deze vereniging 
hebben samen met Markkant/Milieudefensie en IVN Mark&Donge een inventarisatie gemaakt van de 
grootste vervuilers van het Ulvenhoutse Bos, de zogenaamde piekbelasters. Op dit onderzoek waarvan de 
resultaten zijn voorgelegd aan Statenleden, Raadsleden en aan besturen van provincie, gemeenten en 
waterschap is veel respons gekomen. Dat heeft ertoe geleid dat nu De Groene Koepel, met Markkant en 
IVN apart wordt geïnformeerd. Het provinciale overleg over de stikstofaanpak Groenblauwe 
Gebiedsgerichte Aanpak (GGA), waarin naast de overheden als enige ook ZLTO, de Brabantse 
boerenorganisatie, zitting heeft, zal in het nieuwe jaar ook worden opengesteld voor deelname van de  
milieuorganisaties. Voorzitter van Stokkum van het GGA Ulvenhoutse Bos heeft gereageerd en erkent de 

Bezorgdheid over Ulvenhoutse Bos.  
Peter von Meijenfeldt, Joost de Jong, 

Fons Hoebink (vlnr) 
 

'Trots op hun witte kont’ ganzen, genieten van het Markdal 



ernst van de situatie in het Ulvenhoutse Bos, dat alleen gered kan worden door kwelherstel èn 
stikstofreductie. 
Marius Aalders –  nmv Markkant-Milieudefensie-Breda 
 
Markandalletjes 
* Zo grijs en bewolkt met verlangen naar een IJsberen winterslaap. Dan zon met veel kauwtjes die als een 
driftige vleugelende Kolibri toch uit de pindakaaspot willen snoepen.  
* Nieuwe beleid van maaien èn afvoeren nu zichtbaar bij 
bermen en slootkanten, goed voor verschraling en natuur. 
Pluim!  
* GGA visie Ulvenhoutse Bos bij Gemeenteraad Breda 
tkn. (Alphen-Chaam?). Vooral procedureel, nog geen 
maatregelen of prioriteit voor natuur en stikstofreductie.   
* Ganzensafari per auto’s. Zoek de ‘big five’. 
Zaterdagmorgen 10 december. 9-12u. Gids: Piet van 
Iersel. Aanmelden: excursies@westbrabantsevwg.nl.  
* Natuurwandeling Galderse Heide. Zondag 11 december. 
13u30-15u30. Nieuwe oude natuur. Voorheen ‘woeste 
gronden’. Overbemeste stikstoflaag verwijderd. Project 
revitalisering. Aanmelden via IVN Mark&Donge.    
* Mossenwerkgroep. Ontdekkingen met microscoop. 
Dinsdagavond 13 dec. 19u30. Wolfslaar-Leslokaal. 
KNNV-Breda. Zie breda@knnv.nl 
* Bleeke Heide: Zeldzame Rotgans, thuisbasis Waddeneilanden (Marcel Huijgens). Rode Wouw (Jarek 
van Houten). Vierhonderd Wintertalingen (Jan Adams). Merkske: driehonderd Toendrarietganzen. (Alex 
Zuijdervliet). Drietal kleine super gecamoufleerde Bokjes (met vleugels!). Markdal: Twintig Krakeenden 
(Harry van Vugt). IJsvogel bij Ulvenhout (Alex Zuijdervliet). Grote Zilverreiger in Zaartbos op 
aangroeiende oever.  

Joop van Riet – natuurgids IVN  
 

maaien EN afvoeren  
Nieuw beleid goed voor de natuur! 


